
13 فرهنگ و هنر

کتاب

بودجه پیشنهادی دستگاه های 
فرهنگی در سال آینده چقدر است؟

س��ال  بودج��ه  لایح��ه 
۱۳۹۸ کل کش��ور توس��ط 
رئیس جمهور تقدیم مجلس 
ش��ورای اس��امی ش��د. به 
گزارش فارس، براساس این 
گزارش بودجه وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی 
برای س��ال ۱۳۹۸، مبلغ هزار و ۴۱۵ میلیارد و 
۶۰۰ میلیون تومان در نظر گرفته شده است، 
در حالی که در لایحه بودجه س��ال ۹۷، برای 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��امی در مجموع 
هزار و ۳۱۲ میلیارد تومان در نظر گرفته شده 
بود. بر این اس��اس بودجه س��ال ۱۳۹۸ وزارت 
ارش��اد نس��بت بودجه س��ال ج��اری بیش از 
۱۰۰ میلیارد تومان افزایش داش��ته است. این 
گزارش اضافه می کند بودجه س��تادی وزارت 
ارش��اد ۸۶۸ میلیارد و ۴۹۶ میلیون تومان در 
نظر گرفته ش��ده، همچنین بودجه نشر کتاب 
و مطبوعات ۲۳۲ میلیارد تومان، سازمان امور 
سینمایی ۲۰۵ میلیارد تومان، سازمان فرهنگ 
و ارتباطات اسامی ۳۲۰ میلیارد تومان، مجمع 
جهان��ی تقریب مذاهب اس��امی ۲۸ میلیارد 
تومان، مجمع جهانی اهل بیت)ع( ۳۳ میلیارد 
تومان و بنیاد سعدی ۱۲۷ میلیارد تومان است. 
بودجه سازمان تبلیغات اسامی ۳۴۵ میلیارد 
و ۸۲۸ میلیون تومان، مرکز رس��یدگی به امور 
مساجد ۲۸ میلیارد تومان، ستاد اقامه نماز ۱۲ 
میلیارد تومان، حوزه هنری س��ازمان تبلیغات 
اس��امی ۶۸ میلی��ارد و ۵۰۰ میلیون تومان و 
نهاد کتابخانه های عمومی کشور ۱۷۸ میلیارد و 

۱۴۰ میلیون تومان تخصیص یافته است. 

دبیران علمی یازدهمین جشنواره 
شعر و داستان انقلاب معرفی شدند

معاون هنری ح��وزه هنری، 
دبی��ران علم��ی یازدهمی��ن 
جش��نواره بین المللی شعر و 
داس��تان انق��اب را منصوب 
کرد. به گزارش »وطن امروز«، 
مجدالدین معلمی، معاون هنری حوزه هنری، طی 
حکمی محمدمهدی سیار را به عنوان دبیر علمی 
بخش شعر و ساسان ناطق را به عنوان دبیر علمی 
بخش داس��تان یازدهمین دوره جشنواره شعر و 
داستان انقاب اسامی معرفی کرد. محمدمهدی 
سیار از ش��اعران جوان و فعال کشورمان است و 
ساسان ناطق نیز از نویسندگان جوان ایرانی است 
که ۲ مجموعه داستان »وقتی جنگ تمام شود« 
و »در آفریقا همه چیز سیاه است« و رمان نوجوان 

»قوش« از جمله آثار او است. 

انتصاب رئیس جدید شورای ارزشیابی 
و نظارت اداره کل هنرهای نمایشی

فخرموسوی«  »س��یدوحید 
ب��ه عن��وان رئیس ش��ورای 
ارزشیابی و نظارت اداره کل 
هنرهای نمایش��ی از شهرام 
کرمی، مدی��ر کل هنرهای 
نمایش��ی وزارت ارشاد حکم گرفت. به گزارش 
»وطن امروز«، س��یدوحید فخرموسوی دارای 
کارشناسی ادبیات نمایشی اراک و کارشناسی 
ارشد کارگردانی از دانشگاه تربیت مدرس تهران 
اس��ت که پیش از این، مع��اون دفتر آموزش و 
توسعه فعالیت های هنری وزارت ارشاد و معاون 
هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسامی گیان 
ب��وده اس��ت. او در س��ابقه فعالیت های هنری 
خود ب��ازی در بیش از ۲۰ نمایش صحنه ای و 
خیابانی، کارگردانی چندی��ن نمایش و ایفای 

نقش در چند سریال تلویزیونی را دارد. 

آغاز جشنواره تئاتر هنرمندان 
شاهد از 9 دی

در آس��تانه چهلمین سالگرد 
اس��امی  انق��اب  پی��روزی 
جشنواره ملی تئاتر هنرمندان 
ش��اهد و ایثارگ��ر ب��ا حضور 
از سراس��ر کشور  هنرمندانی 
برگ��زار می ش��ود. ب��ه گ��زارش »وطن ام��روز«، 
س��یدمرتضی حس��ینی، دبیر جش��نواره با اعام 
این خب��ر گفت: در این بخش از جش��نواره ملی 
هنرمندان شاهد و ایثارگر ۲۱ اثر نمایشی شامل ۹ 
نمایش صحنه ای و ۱۲ نمایش خیابانی در قالب ۴۴ 
اجرا توسط گروه های هنری و نمایشی از شهرهای 
مختلف کش��ور اجرا خواهند داشت. قطب الدین 
صادقی، دکتر محمود فرهنگ و دکتر محمدرضا 
غفاری داوری بخش آثار صحنه ای را برعهده دارند 
و امیرحسین شفیعی، وحید لک، محمدرضا درند، 
فرشاد یاری و علی اسدی نیز داوران بخش خیابانی 
جشنواره تئاتر هستند. با توجه به در پیش بودن 
۴۰ سالگی پیروزی انقاب اسامی، بخش ویژه ای 
را هم برای پرده خوانی انقاب در مدارس متوسطه 
تنکابن و رامسر برنامه ریزی کرده ایم. جشنواره ملی 
تئاتر هنرمندان شاهد و ایثارگر از ۹ تا ۱۲ دی ماه 

در شهر رامسر و تنکابن برگزار خواهد شد.

»به نشر« پویش مطالعاتی 
»در هوای انقلاب« را برگزار می کند

مدیرعامل به نش��ر )انتشارات 
آس��تان ق��دس رض��وی( از 
برگزاری پویش مطالعاتی »در 
ه��وای انقاب« به مناس��بت 
چهلمی��ن س��الگرد پیروزی 
انقاب اسامی خبر داد. به گزارش »وطن امروز«، 
حسین سعیدی، مدیرعامل به نش��ر با اشاره به 
اینکه این پویش مطالعات��ی در ۳ بخش برگزار 
می شود، اظهار کرد: پویش مطالعاتی »در هوای 
انقاب« از نهم دی ماه س��ال جاری آغاز شد و تا 
۱۲ فروردین ماه س��ال ۹۸ ادامه خواهد داشت. 
به گفته مدیرعامل به نش��ر، در بخش نخس��ت 
ای��ن پویش مطالعات��ی ۳ رمان انقاب ش��امل 
کتاب های »خلوت مدیر« نوشته علی اکبر والایی، 
»تیغ وتاج« اثر مصطفی جمشیدی و »آدم  های 
غلط« نوشته حسن احمدی از آثار منتشرشده 
در سال ۹۷ و پرفروش های به نشر به عنوان منابع 
پوی��ش مطالعاتی »در هوای انق��اب« انتخاب 
ش��ده اند. عاقه من��دان به کت��اب و کتابخوانی 
می توانند با خرید یکی از ۳ اثر منابع این پویش 
و پاسخ به س��والاتی پیرامون اثر در قرعه کشی 
پایانی ش��رکت کنند. وی با اشاره به بخش دوم 
این مسابقه که شامل معرفی آثار انقابی از بسته 
پیشنهادی بیش از ۴۰ کتاب انقابی »به نشر« و 
»انتشارات انقاب اسامی« است، گفت: در این 
بخش آثار معرفی شده باید در قالب عکسِ کتاب 
و بهترین بخش اثر از نظر مخاطب در صفحات 
ش��خصی فضای مجازی به هم��راه تگ صفحه 
»بهترین های نش��ر« با برچس��ب #در_هوای_

انقاب منتشر شود. بخش سوم پویش مطالعاتی 
»در هوای انقاب« نیز به معرفی آثار برتر انقاب 
توسط شخصیت ها و گروه های مرجع و رسانه ای 

در فضای مجازی اختصاص دارد. 

پایان تصویربرداری فیلم سینمایی 
»۲۳ نفر«

تصویربرداری فیلم سینمایی 
»۲۳ نف��ر« ب��ه کارگردان��ی 
مهدی جعفری به پایان رسید. 
»وطن ام��روز«،  به گ��زارش 
فیلمبرداری فیلم س��ینمایی 
»۲۳نفر« تازه     ترین محصول مرکز فیلم و سریال 
س��ازمان هنری- رس��انه ای اوج به کارگردانی 
مه��دی جعف��ری و تهیه کنندگ��ی مجتب��ی 
فرآورده به پایان رسید. این فیلم سینمایی که 
تصویرب��رداری آن نزدیک به ۳ م��اه در تهران 
و آب��ادان ب��ه طول انجامید در س��ی وهفتمین 
جشنواره فیلم فجر رونمایی خواهد شد. بنا براین 
گزارش، »۲۳ نفر« ب��ه تهیه کنندگی مجتبی 
فرآورده، روایت گروه��ی از رزمندگان نوجوان 
ایرانی است که در جریان جنگ ایران و عراق در 
سال ۱۳۶۱ به اسارت نیروهای عراقی درآمدند.

شعیبی »اقیانوس آرام« را 
برای تلویزیون می سازد

مجموعه تلویزیونی ۱۰۰ قسمتی »اقیانوس 
آرام« ب��ه کارگردان��ی بهروز ش��عیبی قصه های 
اجتماعی و خانوادگی را در بستری ایرانی- اسامی 
روایت می کند. به گزارش فارس، نگارش فیلمنامه 
این س��ریال که قرار است در ۳ فصل تولید شود، 
به پایان رس��یده و سازندگان منتظر فراهم شدن 
شرایط از سوی صداوسیما برای آغاز کار هستند. 
این س��ریال قصه ه��ای اجتماع��ی و خانوادگی 
را در بس��تری ایرانی- اس��امی روایت می کند. 
تهیه کنندگی این س��ریال به عهده سیدمحمود 
رضوی است که پیش تر همراه با شعیبی سریال  
»پرده نشین« را برای رسانه ملی تولید کرده بودند. 

بازگشت کوین اسپیسی 
با ویدئویی عجیب!

بازیگ��ر  اسپیس��ی،  کوی��ن 
آمریکایی در ویدئویی عجیب 
که به تازگی از خودش منتشر 
کرد، پس از یک سال سکوت 
برای نخستین بار به اتهاماتی 
که علیه اش وارد ش��ده است، واکنش نشان داد. 
به گزارش مهر به نقل از ایندی وایر، در ویدئویی 
که این بازیگر هالیوود از خودش منتش��ر کرده 
اس��ت، ش��خصیت فرانک آندروود در س��ریال 
»خانه پوشالی« نش��ان داده می شود که در آن 
این ش��خصیت ظاهرا به صحبت درباره چندین 
اتهام تعرض جنسی که به وی نسبت داده شده 
است، می پردازد. در پایان این ویدئو اسپیسی در 
واکنش به اعام مرگ شخصیت فرانک آندروود 
در قسمت پایانی سریال »خانه پوشالی« با طعنه 
از مخاطبان خود س��والی می پرسد: »شما هرگز 
دیدید من بمیرم؟« این ویدئو درست در همان 
روزی منتش��ر شده اس��ت که اعام شده کوین 
اسپیسی متهم به تعرض جنسی شده و ۷ ژانویه 

۲۰۱۹ باید در دادگاه حاضر شود.

محسن ش�همیرزادی: »پاستاریونی« فیلمی دیدنی 
اس��ت. هر چقدر ه��م که در هزینه ه��ای تبلیغاتی 
و س��لبریتی های روی پ��رده اش ک��م آورده، ب��رای 
مخاطب های خودش جذاب و دوست داش��تنی بوده 
اس��ت. روایتی طنازانه از تقابل »پاستا« و »بریونی«؛ 
اندیشه فس��ت فودی، س��طحی، فرنگی و تنبل که 
همیشه به جای ساختن خود در پی تخریب دیگری 
است و در مقابل بریونی است و کاراکتر کودکی ۱۳ 
ساله با باطن حاجی بازاری های اصفهان؛ اهل ساختن، 
مراعات، سامت اخاق و دوست داشتن. این روزها 
اگرچه پاس��تاریونی به ف��روش ۲میلیاردی خودش 
نزدیک می ش��ود اما در رقابت ب��ا فیلم های پولدار و 
پرسلبریتی حال خوش��ی ندارد و در وضعیت اکران 
نابرابری قرار گرفته است. با »سهیل موفق« کارگردان 
این اثر به گفت وگو نشستیم و از احوال پاستاریونی و 

حواشی آن پرسیدیم.
***

  ایده پاستاریونی ایده بکری بود که کمتر مشابهی 
برای آن در س�ینمای ایران به چش�م می خورد؛ این 

ایده جذاب از کجا آمد؟
من از س��ال ۱۳۸۸ که س��ریال »محله تهرونیا« 
را برای ش��بکه تهران می س��اختم با حمزه صالحی، 
نویس��نده این مجموعه آشنا شدم. بعد از پروژه های 
مش��ترکی که با هم داشتیم او طرح فیلم سینمایی 
»ش��کاتی« را به من داد که بعد از بررسی های زیاد 
نگارش شکاتی را به اتمام رساندیم و مشغول تولید 
شدیم. ش��کاتی در نوع خودش فیلم موفقی بود و 
اگر خیلی از مس��ائل برای اکران��ش رعایت و زمان 
مناس��ب تری برای��ش در نظر گرفته می ش��د اتفاق 
خیلی بهتری برایش می افتاد. البته حوادث طبیعی 
مثل زلزله های کرمانش��اه و ته��ران و آلودگی هوای 
شدید که مدارس طی چند روز تعطیل شدند، باعث 
ش��د نتوانیم به آن چیزی که همه حدس می زدند 
برسیم، حتی با اینکه شکاتی جزو پرمخاطب ترین 
 فیلم های جش��نواره کودک به حس��اب می آمد. ما 
درگیر و دار تدوین شکاتی بودیم که حمزه صالحی 
طرح »پاستاریونی« را که آن روز »رستوران ستاره« 
نام داشت به من داد. من از طرح استقبال کردم. یکی 
از دلایلش این بود که دیدم ظرفیت یک فیلم کودک-

خانواده را دارد. یعنی در این فیلم نسبت به فیلم قبل 
مؤلفه های��ی در نظر گرفته ش��ده بود ک��ه هم برای 
کودکان جذاب بود و هم برای خانواده ها، به عبارتی 
یک حالت برد- برد داشت. اگر خانواده ای بچه اش را 
به س��ینما می برد چیزهایی هم برای خودش در آن 
فیلم می دید و او هم از سینما خشنود بیرون می آمد. 
نه تنها خوشحال بیرون می آمد، بلکه مثل حالِ امروز 
خیل��ی از خانواده ها از دیدن برخی فیلم ها به همراه 
فرزندش احساس خجالت به او دست نمی داد. بعد از 
آن فیلمنامه را به خانم منصوری رساندیم و ایشان هم 
آن را دوس��ت داشتند. نزدیک به ۵ بار این فیلمنامه 
توس��ط خود حمزه صالحی بازنویس��ی شد و دقیقا 

پارسال در همین ایام قرارداد فیلم را بستیم.
  تجربه شما از کار کردن با بازیگران نوجوان در این 

فیلم چگونه بود؟
من از س��ال ۱۳۷۲و از ۱۳س��الگی ب��ا بازیگری 
در ژانر کودک کارم را ش��روع ک��ردم. یعنی در تمام 
موقعیت هایی که ک��ودکان و نوجوان��ان چه جلوی 
دوربی��ن و چه پش��ت دوربین و پش��ت صحنه قرار 
می گیرند از کودکی درگیرش بودم. به خاطر همین 
هم می گویم ساده ترین قس��مت فیلم برای من کار 
کردن با بچه ها و بازی گرفتن از آنهاست. در این فیلم 
ابتدا ما یک فراخ��وان دادیم، چرا که بازیگر کودکی 
می خواستیم که بتواند با لهجه اصفهانی صحبت کند. 
ویدئوهای زیادی برای ما آمد ولی مشکلی که داشت 
این ب��ود که در همه این فیلم ه��ا بچه ها ۵۰ درصد 
اصفهانی ح��رف می زدند و بقیه  لهجه ش��ان تهرانی 
محسوب می شد. محمد شاکری در همان فراخوانی 
که ما داده بودیم به ما معرفی شد. با محمد شاکری 
توسط مشاور لهجه، آقای نوید بانی کار را آغاز کردیم. 
من به نوید ۲ ماه قبل از فیلمبرداری گفتم تو با محمد 
فقط لهجه اصفهانی تمرین کن. یک ماه بعد از او تست 
گرفتیم و دیدیم هنرمندانه دارد اصطاحاتی را که در 

طول روز استفاده می شود بدون اشتباه بیان می کند.

  در سینمای ایران به شکل پرتعداد فیلم هایی تولید 
می شود که نگاهی توریستی و تهرانیزه به شهرهای 
دیگ�ر دارند. یعنی فارغ از مس�ائل و چالش های هر 
فرهنگ، دغدغه های تهرانی خود را به آنجا می برند. 
یعن�ی با کمتری�ن تجرب�ه زیس�ت در آن فرهنگ، 
می خواهند در باره فرهنگ های مختلف، حرف بزنند. 

راه حل از نظر شما چیست؟
من و اجدادم همگی متولد و بزرگ شده شمیران 
هس��تیم. این یعنی قواعد ش��میران را خوب بلدیم 
و ب��ه تبع آن قواعد تهران و اط��راف تهران را خوب 
بلد هس��تیم. من می  گویم اگر قرار باشد فیلمسازی 
کل عم��ر خود را در آن جغرافیایی که زندگی کرده، 
فیلم بس��ازد بهتر از این است که برود  جاهای دیگر 
و آنجا ش��روع کند به فیلم ساختن. برویم و در آنجا 
فیلم بس��ازیم. قطعا اگر من این تعداد رفت و آمد را 
در اصفهان نداش��تم و در تمام این سال ها جشنواره 
ک��ودک نب��ودم، قاعدتا این قصه را نمی س��اختم یا 

حداقل بخش های اصفهانش را حذف می کردم.
  مساله همین است. شما می گویید یک ماه فقط 
محمد شاکری برای تست آموزش دید  و این برای 
کارگردان زحمت دارد اما چقدر راحت تر است که 
در تهران یک آپارتمان اجاره و یک فیلم س�اخته 
شود و از آن استقبال هم بشود. درباره تهران هم 
ش�اید مد نظر ما منطقه جغرافیایی نباش�د، بلکه 
بیشتر مصائب و مس�ائلی است که به عنوان یک 
شهر مدرن و پیچیده پر از چالش با خود به همراه 

دارد. بعضی از شهرها خیلی با 
ته�ران فاصله دارند و بعد من 
شهرس�تانی هنگام�ی که به 
س�ینما می آیم ی�ا می خواهم 
تلویزیون ببینم با چالش هایی 
مواجه می ش�وم ک�ه حداقل 
الان درگیرش نیس�تم و این 
چالش�ی را به وجود می آورد 
که سینما تهرانیزه شده یا به 
عبارت بهتر سینما تنبل شده 

است. 
من یک اس��م دیگ��ر روی آن می گ��ذارم به نام 
»عط��ش تولید«؛ عط��ش تولید به خاط��ر اقتصاد 
ضعی��ف آدم ها. من هم به عنوان یک فیلمس��از که 
فقط کارش فیلمس��ازی اس��ت وضعیت اقتصادی 
خوب و پایداری ندارم ولی قرار اس��ت فیلمی بسازم 
ک��ه در تاریخ س��ینمای ماندگار خواهد ش��د. بد یا 
خوب، این فیلم می ماند. تا دنیا هس��ت، شکاتی و 
پاستاریونی و... هستند و در تاریخ سینما خواهند بود. 
به خاطر همین برای س��ربلندی و ماندگاری بیشتر 
اثر باید تاش مضاعف و بهینه کنیم. مثا در همین 
ژانری که من فیلم می سازم »سفر جادویی« یکی از 
پدیده هایی است که همه در خاطر دارند یا »گلنار« 
که همه یادشان است و همین طور»پاتال و آرزوهای 
کوچک«. وقتی چنین فیلمی می خواهیم بسازیم که 
ماندگار باش��د، قطعا زحمت دارد. به نظر من کسی 
که نخواهد این سختی ها را متحمل شود بهتر است 
به جای فیلمس��ازی برود ساختمان ساز شود، البته 
ساختمان سازی هم سختی های خودش را دارد ولی 
شاید به لحاظ مالی یا بحث اقتصادی برگشت بهتری 

داشته باشد.
  الان شما روی پرده با یکسری رقبا طرف هستید 
که در واقع دستگاه کپی کاری هستند و کلیشه های 
داستانی خاصی دارند که مدام از روی هم کپی کرده و 

فیلم می سازند؛ کمدی هایی که 
ش�ما هم با آنها مواجه بودید و 
همه ش�ان حداقل دو، سه برابر 
الان پاس�تاریونی می فروشند. 

با اینها می خواهید چکارکنید؟
ما در این مساله مقصر داریم. 
مقصرش اول خود ما هستیم و 
بع��د از م��ا مخاطب��ان در این 
ماجرا مقصر هستند! ما فیلمی 
به نام پاستاریونی ساختیم که 
به گواه تمام طیف های جامعه 
فیلمی دوست داش��تنی است. 
چه در کامنت های اینستاگرام 

یا سایت های تخصصی سینما خطاب به من راجع به 
فیلم حرف می زنند. می گویند چقدر خوب  می شود 
که فیلم بعدی تان را هم همین گونه بسازید اما مساله 
اصل��ی خود همین مردمند. اگر مردم واقعا دوس��ت 
دارند فیلم شریف و س��الم ببینند و لحظات خوبی 
داش��ته باش��ند باید از آن حمایت کنند. فقط فیلم 
شریف سالم بی بخار نه! فیلم بی بخار یعنی فیلمی که 
حرفی برای گفتن نداشته باشد و چیزی به مخاطبش 
ارائه ندهد ولی سالم باشد. آن را هم نمی روند ببینند 
ول��ی اگر فیلمی پیدا کردند ک��ه همه اینها را با هم 
داش��ت، این فرهنگ باید جا بیفتد که مردم حاضر 
باشند برای دیدن چنین فیلم هایی به سینما بیایند. 
البته این حد از اس��تقبال هم در حالتی است که به 
ما سانس های بسیار بدی داده شده است. ساعت یک 
بعدازظهر یا س��اعت ۱۲-۱۱ شب. این وسط هم پر 
است از فیلم های دیگر که روی گیشه هستند. آخر 
مگر خانواده ها ساعت ۱۲ شب می روند برای تماشای 
فیلم؟ اسم این می شود کم لطفی و بی محبتی. به نظر 
من اصا نمی خواهند خانواده ها به سینما بیایند. به 
گمان��م این ژانر کودک- خانواده را نمی خواهند. من 
برای ادای دین به ژانر کودک وارد این حوزه ش��دم. 
فیلم س��ینمایی ش��کاتی را س��اختم که به خاطر 
حضور شگفت انگیزش در جشنواره های بین المللی، 
توجه خیلی ها را جلب کرد. به رغم اکران نامناسبش 
به خاطر اس��تقبالی که از فیلم شد و بازخوردی که 
مخاطبان از راه های گوناگون از جمله فضای مجازی 
به من رساندند، باعث شد یک 
بار دیگر در این ژانر فیلم بسازم. 
با همان اس��تانداردی که یک 
خانواده بتواند بدون شوخی های 
بد و بدون رد ش��دن از خطوط 
قرم��ز  خانواده به تماش��ای آن 
بنشیند. ولی متاسفانه می بینم 
تماش��ای  ب��رای  م��ردم  ب��از 
فیلم های��ی پ��ول می دهند که 
وقتی من در خروجی سالن ها 
از آنها می پرس��م آیا فان فیلم 
را دیدی��د؟ می گویند: »بله! اما نروی ببینی! پول مان 
را دور ریختی��م«. یا مثا به چند تا از س��ینماها که 
سر زدم، آمده بودند برای پس گرفتن پول خود؛ بعد 
صاحب سینما می گفت به من ربطی ندارد، تحقیق 

می کردید.
  خب! چه کار باید کرد؟

فک��ر می کنم هنوز ب��رای ما س��ینمای کودک 
تبدیل به یک بحران نش��ده است. شاید اصا بودن 
یا نبودن این ژانر برای هیچ کس فرقی ندارد. تکلیف 
ما هم مشخص است؛ صداوسیما حمایت نمی کند، 
مجلس حمایت نمی کند، دولت حمایت نمی کند؛ ما 
ابتدا به خدا پناه می بریم و بعد به مردم ش��ریف مان. 
حتی مسؤولان به خودشان زحمت نمی دهند همراه 
خانواده های شان به دیدن فیلمی بروند که مورد تایید 
نظام فرهنگی خودش��ان اس��ت و ۲ جایزه مهم را از 
دست شخص وزیر محترم فرهنگ و ارشاد اسامی 
گرفته اس��ت و یکی از مهم تری��ن پیام هایش ایجاد 
خودباوری و امید به آینده اس��ت. این باعث می شود 
تم��ام هزینه هایی ک��ه م��ن در دوران جوانی ام پای 

سینمای کودک ریخته ام نادیده بماند. 
  نکته  دیگر بحث تبلیغات است. به نظرم تبلیغات 
فیلم شما هم به نحوی نبود که مخاطبان از آن اطلاع 
پیدا کنند و بدون شک همین موضوع هم بر کاهش 
فروش فیلم شما تاثیر گذاشته 

است. 
ما این فیل��م را بدون هیچ 
حمایت��ی س��اختیم، از هی��چ 
جایی پول نگرفتی��م. در چند 
س��ال اخیر فیلمی در این ژانر 
نبوده که با هزینه سرمایه گذار 
و  تهیه کننده خصوصی ساخته 
شود. جالب است بدانید یکی از 
نکته هایی که در فیلم ما وجود 
دارد مس��ائل میراث فرهنگی 
اس��ت. ما به می��راث فرهنگی 
مراجعه کردیم و گفتیم غذا و 

لباس و موسیقی اقوام را در این فیلم داریم به بهترین 
ش��کل نشان می دهیم. آنها هم در آخر یک سی دی 
به م��ا دادند که در آن عکس اقوام محلی و... بود که 
من خودم می توانس��تم اینها را در گوگل جست وجو 
کنم!  همچنین سرمایه تهیه کننده مستقل محدود 
اس��ت و من هم که نمی توانس��تم کمک��ی از نظر 
سرمایه ای انجام دهم، بنابراین وقتی فیلم به مرحله 
اکران می رسد حداقل نهادهایی که می خواهند ژانر 
 ک��ودک و نوجوان س��رپا بماند، بای��د در این زمینه 
پا پیش بگذارند. در نهایت تلویزیون به ما ۳۰۰ تیزر 
تبلیغات��ی حمایتی اختصاص می  ده��د که اصا در 
شبکه پویا به عنوان اصلی ترین شبکه مخاطبان مان 
خبری از آن نبود تا اینکه پس از پیگیری و پیشنهاد 
خودمان تعدادی را به جای ش��بکه های دیگر به آن 
شبکه انتقال دادیم. در ابتدا قرار بود اکران را ابتدای 
پاییز آغاز کنیم و قراردادش هم بس��ته شد اما آنقدر 
این روند طولانی ش��د که فیلم ما به آذر رسید. من 
شدیدا با اکران در آذرماه مخالف بودم، چرا که اکران 
در این ماه ب��ه دلیل امتحان کودکان و وارونگی هوا 
خطاست. به دلیل اینکه فیلم هایی پشت سر مانده اند 
ک��ه با پول های آنچنانی با این فیلم رقابت می کنند. 
شما سرمایه گذارها و تهیه کنندگان این فیلم هایی را 
که الان دارد ساخته می شود ببینید که چه پول هایی 
دارند خ��رج فیلم می کنند! قطعا م��ا هرچقدر هم 
تبلیغ کنیم، هنگامی که به ما کمک نکنند وضعیت 
به همین ش��کل می شود که می بینید. من که هیچ 
آش��نایی در این سیس��تم ندارم، قاعدتا ۳-۲ فیلم 
می س��ازم و تمام تاشم را هم برای تولید کار خوب 
می کنم ام��ا وقتی اینگونه با من برخورد می ش��ود، 
دلخور و سرخورده می شوم و سراغ فیلم هایی می روم 
که بتواند سرمایه اش را بازگرداند. سر تدوین همین 
فیلم بود که یکی از کارگردان هایی که فیلم بفروش 
می س��ازد، به من گفت تو تا الان فقط »شکاتی« و 
»پاستاریونی« را س��اخته ای؛ کاری هم غیر این کار 
می کنی؟ پس چه کاری برای تامین خرج زندگی ات 
انج��ام می دهی؟! گفتم یعنی چ��ه؟ گفت من فیلم 
قبلی ام را که س��اختم فقط ۴ میلیارد به من رسید! 
دلیلش هم این است که می گوید من هم زن و بچه 
دارم و باید بروم چنین فیلم هایی بسازم، بنابراین اگر 
ما می خواهیم به نتیجه برسیم، از شورای اکران باید 

شروع کنیم.
  این روزها احس�اس می ش�ود برخلاف س�ینمای 
ک�ودک در دهه های 60 و 70، فیلمس�از برای اینکه 
حفره های فیلمنامه و ضعف قصه اش پنهان بماند پناه 
می برد به یک س�ری رقص و آواز بی ربط در فیلم. در 
حالی که مخاطب کودک در پی قصه اس�ت و خیلی 
راح�ت می تواند این آث�ار را کنار بزند و انیمیش�ن 
خارجی را انتخاب کند. چه شده که سینمای کودک 

به اینجا رسیده است؟
دوس��تان ما نعل وارون��ه می زنند. به جای کار 
و حساس��یت روی قصه که رکن و ش��اکله اصلی 
فیلم اس��ت، کودک را کوچ��ک فرض می کنند و 
اصا به خانواده اش فکر نمی کنند که کار اشتباهی 
اس��ت. اول به موزیک و چیزهایی که می تواند در 
تبلیغات کمک ش��ان کند، فکر می کنند و آخر به 
قصه می اندیشند. نکته اصلی این است که در ایران 
قصه در اولویت اول نیست. کسی که قصه نویسی 
را جدی بگیرد، نداریم. همه به س��ینمای کمدی 
مهاج��رت کرده اند ک��ه بعضی آثارش ش��ریف و 
بعضی تولیداتش زرد و س��خیف هستند. اینقدر 
فضا برای فیلم ساختن و پول درآوردن بدون قصه 
فراهم اس��ت که دوستانم به من توصیه می کنند 
فیلم تجاری بس��از! می گویند حالا این دو فیلم را 
ساخته ای، دمت گرم، ولی بیا برو در آن دایره قرار 
بگیر. مطمئن باش هرچه باشد مخاطب می رود و 
می بیند. جایی که موزیک به ش��کل حساب شده 
در خدمت قصه باشد اش��کالی ندارد اما هنگامی 
که از خدمت قصه خارج می ش��ود جنبه شو پیدا 
می کند. بعضی سکانس ها را که می بینم با خودم 
می گویم این سکانس ها را برای استفاده در آنونس 
فیلم ساخته اند و بعد در زمان انتشار آنونس فیلم  

هم می بینم درست پیش بینی کرده ام. 
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 گفت وگوی »وطن امروز« با سهیل موفق
 کارگردان فیلم سینمایی »پاستاریونی«

نمی خواهند خانواده ها
 به سینما بیایند!

سینمای جهان

  به من می گویند سینمای کودک را رها کن و فیلم تجاری بساز!
  قصه کم اهمیت ترین بخش در سینمای ما شده است

چطور می شود یک وزیر با همسرش 
به مراسم رونمایی از یک فیلم می رود 
ام�ا هیچک�س دع�وت م�ا را اجابت 
نمی کند. م�ن این ران�ت را ندارم که 
زنگ بزنم به گوشی فلان وزیر یا فلان 
معاون که بیارمش به سینما. از شورای 
صنفی اکران خواهش می کنم به ژانر  
کودک نگاه و نظر ویژه ای داشته باشد. 
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